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Milí zelenečští 
sousedé,
letní prázdniny se pomalu blíží ke svému 
konci. Bez ohledu na venkovní teploty 
nás na úřadě čekala v červenci i srpnu 
spousta práce. K realizaci jsme posunu-
li řadu drobností, ale i větších projektů.  
Naplno jsme rozjeli CzechPoint včetně 
ověřování podpisů a listin, pečovatel-
skou službu nebo třeba služby obecní-
ho policisty, kterého od konce srpna už 
potkáváte v naší obci. V současné době 
běží výběrová řízení na výměnu veřej-
ného osvětlení či dodavatele kompos-
térů, která chceme stihnout do konce 

roku. Podařilo se nám vybrat 
zhotovitele pro výstavbu re-
pliky kapličky směrem na 
Šestajovice a práce tak již 
pomalu probíhají. Zároveň 

je před podpisem smlou-
va s dodavatelem opravy 

vozovky od kruhového 
objezdu u Šestajovic 

k našemu železnič-
nímu přejezdu. Ne 

všechno jde ale podle plánu a tak tře-
ba projekt fotovoltaické elektrárny na 
střeše ZŠ se zasekl na nutnosti sloučit 
odběrná místa, na čemž intenzivně pra-
cujeme. Taktéž nová autobusová linka 
408 Brandýs – Zeleneč – Klánovice má 
zpoždění a svůj provoz začne nejdříve 
v říjnu. Zahájili jsme ovšem práce v okolí 
rybníka - v polovině prázdnin proběhla 
rekultivace obecního pozemku vedle 
ulice U Studánky a bývalé hospody U Lva. 
V příštím roce zde dojde k propojení cy-
klostezky a lokality u rybníka. Dalším vel-
kým krokem pak byla demolice dvou ze 
tří domů u rybníka, aby v budoucnu na 
jejich místě mohla být postavena nová 
knihovna a komunitní centrum. Všechny 
tyto kroky vyžadují spoustu práce a tedy 
i hodně času. Věřím však, že výsledek 
bude stát za to a budeme z něj čerpat 
my všichni, kteří v Zelenči žijeme. Nejen 
o tomto projektu se dočtete na strán-
kách Zelenečského zpravodaje, který 
máte před sebou. Najdete zde mnoho 
dalších zajímavých témat a důležitých 
informací.

Přeji vám příjemné čtení,
 

Vít Šikýř, starosta

Stavba repliky kapličky str. 3

Historická náves a okolí  
rybníka ožívají str. 7

Archiv M. Kubáňka  
do digitální podoby str. 22

Oprava hlavní 
silnice
Často se nás ptáte, kdy a zda vůbec 
bude opravena hlavní silnice, která, 
jak všichni víme, není v dobrém stavu. 
Jednání o její opravě probíhala již dří-
ve, bohužel ale nepřinesla žádný po-
sun směrem ke zlepšení stavu vozovky. 
Dlouhodobé odkládání oprav ze strany 
správce vozovky tak přivedly všechny 
části komunikace procházející celou 
obcí  do havarijního stavu a díky tomu 
vznikají nebezpečné situace  nejen pro 
řidiče, ale také pro chodce… pokračo-
vání na straně 5.

Lucie Černá
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prostředí je pro nás 
prioritou
Naše obec spolupracuje hned se dvěma společnostmi 
v rámci recyklace elektrospotřebičů. Máme radost, že se 
s vámi můžeme podělit o čísla za minulý rok, která dokazují, 
že recyklace má skutečně smysl! 

Elektrospotřebiče jsou součástí našeho každodenního ži-
vota a jen těžko si jej bez nich dokážeme představit. Elek-
troodpad je tak v současné době jedním z nejrychleji ros-
toucích druhů odpadu. Elektroodpad obsahuje řadu zdraví 
škodlivých materiálů a díky zajištění správné recyklace vy-
sloužilých elektrozařízení přispíváme k ochraně životního 
prostředí. Recyklace navíc umožňuje opětovné materiálo-
vé využití a patří mezi základní principy cirkulární ekonomi-
ky. Míra opětovného materiálového využití je velmi vysoká 
a dle jednotlivých typů výrobků dosahuje až 95 %.

První společností, se kterou spolupracujeme, je firma Elek-
trowin. V roce 2022 jsme zde za naši obec odevzdali 11,44 t 
vysloužilých elektrospotřebičů, které společnost Elektrowin 
následně předala dalším zpracovatelům. Ti elektroodpad 
zpracovali tak, že vrátili zpět do oběhu více než 90 % mate-
riálu. Celý tento proces má samozřejmě dopady na životní 
prostředí – a to jak negativní, tak pozitivní. Vrácení materi-
álu do oběhu však především znamená úsporu primárních 
zdrojů – není například nutné těžit rudu pro získání železa, 
mědi, stříbra nebo zlata. Dopady na životní prostředí jsou 
v takovém případě mnohonásobně vyšší. Rozdíly mezi ná-
klady životního prostředí na těžbu primárních zdrojů a ná-
klady životního prostředí na systém sběru a recyklace jsou 
součástí výpočtu úspor a pozitivních dopadů na životní 
prostředí. 

Další spolupracující společností je firma Asekol, od které 
jsme za loňský rok  obdrželi certifikát environmentálního vy-
účtování, jež vyčísluje přínos naší obce k ochraně přírody. 
Vyplývá z něj, že díky množství námi odevzdaných elektro-
zařízení jsme uspořili 33,72 MWh elektřiny, více než 3 tisíce 
litrů ropy, 353,23 m3 vody a téměř 5 tun primárních surovin. 
Navíc jsme snížili emise skleníkových plynů CO2 ekv. o 32,03 
tun a produkci SO2 ekv. (který zapříčiňuje okyselování pro-
středí) o 363,81 kg.

Pojďme i nadále zodpovědně recyklovat elektrospotřebi-
če, abychom se příští rok opět mohli pochlubit podobně 
skvělými čísly. 

Lucie Černá

Ing. Roman Tvrzník
předseda představenstva ELEKTROWIN a.s.

OBEC ZELENEČ
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Obec Zeleneč 
ZA ROK 2022 BYLO ZPRACOVÁNO 6 779 kg ELEKTROZAŘÍZENÍ A TÍM USPOŘENO: 

33,72 MWh 4,69 t 353,23 m3 

363,81 kg 3 061,80 l 32,03 t 
 

* Úspora takového množství ropy  
se rovná spotřebě stejného množství 
potřebného k ujetí 45 009 km  
v běžném osobním automobile 
 
** Úspora takového množství vody  
se rovná stejnému množství, které  
je spotřebováno při 4 742 cyklech 
sprchování 

 

Inventura a revize
Po převzetí úřadu bylo nutné provést inventuru a revizi všech 
obecních kotlů, spalinových cest, hasicích přístrojů, hyd-
rantů a taktéž revizi některých koncových spotřebičů. Vše 
je nově označeno unikátními kódy a zaneseno do interní 
webové aplikace, která slouží pro evidenci a zajistí hlídání 
termínů následných revizí. Souběžně proběhla také inven-
tura všech zámků a systémů generálních klíčů.

redakce
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Jednou z mála historických kulturních památek v obci byla 
barokní výklenková kaplička, která stávala u cesty na Šesta-
jovice, vedle dnešního vodárenského domku. Vznikla na konci 
17. století péčí jezuitů, kteří tehdy vybudovali tzv. Svatou ces-
tu z Prahy do Staré Boleslavi. Tvořilo ji celkem 44 kaplí, řadu 
z nich je možné vidět i dnes podél silnice z Kbel do Brandýsa. 
Podle střídmých dokumentů, které byly téměř detektivní prací 
nalezeny v archivu obce, byla kaplička v roce 2001 opravena. 
Bohužel, v únoru roku 2002 byla následkem tragické dopravní 
nehody zcela zničena. 

Zeleneč nemá příliš mnoho památek, a tak i mezi zástupci  
obce panovala shoda o stavbě repliky kapličky. Obec má již 
dokonce vybraného zhotovitele, a tak se po více jak dvaceti 
letech dočká kaplička svého znovuzrození.

redakce

Užitečné informace
OBECNÍ ÚŘAD

Pondělí  08.00–12.00 a 13.00–17.00

Úterý      08.00–12.00 a 13.00–16.00

Středa    08.00–12.00 a 13.00–18.00

Čtvrtek   08.00–12.00 a 13.00–16.00

Pátek      ZAVŘENO

 
KNIHOVNA

pondělí    14.00–18.00

středa   16.00–18.00

pátek    16.00–18.00

 
SBĚRNÝ DVŮR - ul. Husova

pondělí 8.00–12.00 a 13.00–16.00

úterý zavřeno

středa 8.00–12.00 a 13.00–18.00 

čtvrtek zavřeno

pátek  8.00–12.00 a 13.00–16.00

sobota 9.00–14.00 

neděle zavřeno

 
SBĚRNÉ MÍSTO - ul. Kmochova

středa      13.00–18.00

sobota      9.00–12.00 a 13.00–18.00

neděle 9.00–12.00

 
SVOZ BIO ODPADU v hnědých popelnicích

Od dubna do listopadu každý lichý týden v pátek.

Sledujte nás na sociálních sítích

@Zelenecobecoficialni @obeczelenecoficialni@zelenec.oficialni
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Autobusová linka 
Brandýs nad 
Labem - Klánovice
V minulém vydání našeho obecního 
zpravodaje jsme vás informovali o plá-
novaném spuštění nové autobusové 
linky 408 mezi Klánovicemi a Brandýs-
em n. Labem, která měla začít jezdit od 
1. září.  Vzhledem k požadavku starosty 
Brandýsa nad Labem Roberta Pecha na 
změnu plánované trasy autobusu dojde 
k časovému posunu a provoz autobu-
sové linky 408 bude spuštěn až v prů-
běhu podzimu, předběžně od začátku 
října. Jízdní řád bude zveřejněn na webu 
obce a Facebooku.

Vít Šikýř

Stavba čekárny
Pokračuje stavba čekárny na železniční 
zastávce. Domluvili jsme se se zhotovi-
telem na zrušení plánovaného banko-
matu, neboť byl již dříve nainstalován 
v budově školy, kde nadále zůstane. 

Silážní jámy
Podařilo se zajistit všechny potřeb-
né dokumenty nutné k podání žádosti 
o změnu užívání silážních jam na kom-
postárnu. V těchto dnech probíhá test 
těsnosti jímek a v případě úspěchu by-
chom získali oficiální kompostárnu, kam 
budeme moci ukládat jak bioodpad, 
tedy trávu a větve, tak i čistírenské kaly. 
To by znamenalo značnou úsporu fi-
nančních prostředků obce, neboť nyní 
za odvoz a likvidaci odpadu z biopopel-
nic a uložení kalů zaplatíme ročně více 
než 300 tis. Kč.

redakce

Alzabox
Po obdržení informace od Správy že-
leznic, že Alzabox není možné umístit 
u čekárny na železniční zastávce, vstou-
pil starosta V. Šikýř do jednání přímo se 
společností Alza o umístění Alzaboxu 
v Husově ulici. Těsně před započetím 
prací nad betonovým základem však 
Správa železnic změnila své původ-
ní rozhodnutí a souhlasila s umístěním 
Alzaboxu u čekárny. Nyní čekáme na 
definitivní potvrzení ze strany Správy že-
leznic. Pokud by Alzabox u čekárny ne-
byl, vrátíme se k původnímu plánu, tedy 
umístění do Husovy ul. směrem ke sběr-
nému dvoru. 

Petra Moravečková 

Dotační seriál,  
díl 3.
Dotace na včasnou přípravu projektů

Další díl seriálu o dotacích je znám-
kou toho, že je o čem psát. Začátkem 
prázdnin přišla skvělá zpráva z kraje. 
Krajští zastupitelé odsouhlasili v rámci 
Fondu podpory včasné přípravy projek-
tů pro naši obec 4 dotace v celkové výši 
1,4 milionu na financování těchto pro-
jektů:

• nový vodojem v Zelenči 500 000 Kč;
• vodohospodářská infrastruktura ve 

starých Mstěticích 500 000 Kč;
• jižní cyklotrasa 200 000 Kč;
• propojení historického centra obce 

s cyklostezkou 200 000 Kč.

Není to ale žádný dar z nebes, pouze 
pečlivě definovaný příspěvek na to, aby-
chom projekty mohli snadněji nastarto-
vat. Jednou z podmínek těchto dotací je 

totiž následné  podání žádosti o dotaci 
na danou investici v rámci příslušného 
dotačního titulu, a to nejpozději do 2 let 
po zpracování projektu. Dalším našim 
krokem  bude tedy zadání studie dané 
investice a následně veřejná zakázka na 
zpracování projektové dokumentace.

Dotace na kompostéry

Z Operačního programu Životní prostře-
dí jsme dostali schválenou dotaci na 
nákup kompostérů pro občany ve výši 
737 tis. Kč, což pokryje skutečné nákla-
dy, které obec plánuje. Obec, po složi-
tém výběrovém řízení, nakoupí přísluš-
ný počet kompostérů, které začátkem 
příštího roku předá občanům. Cílem je, 
aby bioodpad byl v maximální možné 
míře efektivně využit v místě jeho vzniku 
a nemusel se odvážet a zpracovávat. 

Dotace z MAS Střední Polabí

Obec jako člen MAS Střední Polabí po-
žádala o dotaci na nákup mobilního 
pódia pro potřeby kulturních a sportov-
ních akcí v obci. Z pořizovací ceny 490 
tis. Kč bude 300 tis. Kč hrazeno z dotace.

Ze stejného zdroje můžeme očekávat 
i dotaci ve výši 250 tis Kč na pořízení 
stromů do aleje, která bude součástí 
budoucí Jižní cyklostezky v úseku podél 
tratě mezi propustkem u Horních Počer-
nic a začátkem zástavby (ul. Zvonková 
x Kmochova). 

Projekty v realizaci

Jak jsme již dříve informovali, pracuje-
me na projektu na výměnu světelných 
zdrojů veřejného osvětlení, který přinese 
významnou úsporu ve spotřebě elektři-
ny až 150 MWh, což je zhruba polovina 
současné roční spotřeby. Z celkových 
nákladů cca 7 mil. Kč by dotace v letošní 
etapě měla činit 3,980 mil. Kč a v příštím 
roce 1,096 mil. Kč – dotace nám tedy 
pokryje přes 70 % nákladů.

Dalším aktuálním projektem je insta-
lace fotovoltaické elektrárny na střeše 
základní školy. Bude to první a zásadní 
krok k realizaci komunitní energetiky, 
tedy sdílení zdrojů a spotřeby elektrické 
energie v rámci obce. V současné době 
se dokončuje projektová dokumentace 
a v běhu je schvalování žádosti o dota-
ci ve výši 4,86 mil. Kč.  V případě úspě-
chu by to znamenalo pokrytí nákladů až 
z 95 %. Realizaci elektrárny předpoklá-
dáme v průběhu roku 2024.

Miroslav Bauer, projektový analytik
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Podchod mezi ulicemi  
K Feroně a Kmochova
Nový podchod u Ferony byl zhotovitelem předán do užívání 
a oficiálně otevřen 16.8.2023. Je třeba zmínit, že celý projekt 
započal již před rokem 2018, tehdy bylo také nutné vyjednat 
se Správou železnic bezbariérovost podchodu, případně 
další požadavky spojené s revitalizací tratě, které by byly zo-
hledněny v projektové dokumentaci. Na konci loňského roku 
při převzetí úřadu novým vedením v čele s Vítem Šikýřem bylo 
neprodleně zahájeno jednání se Správou železnic s žádostí 
o změnu podchodu na bezbariérový.  Bohužel v tu dobu již 
Správa železnic této změně nevyhověla, neboť podchod byl 
nejen naprojektován, ale zčásti již také vyroben, byly provede-
ny přeložky sítí aj. Na přelomu roku tedy byla volba - buď mít 
podchod takový jaký je nyní zrealizován nebo žádný. Podaři-
lo se alespoň zajistit nájezdy, které usnadní cestu kočárkům 
a cyklistům a budou dodatečně namontovány.  Ačkoliv to tak 
na první pohled nevypadá, až do konce roku budou v oko-
lí trati ještě probíhat dokončovací práce. Prosíme, dbejte na 
bezpečnost při užívání podchodu, výstup do ulice Kmochova 
je provizorní a bude ještě upravován.

Lucie Černá 
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Oprava hlavní 
silnice
Špatný stav vozovky trápí řidiče na mno-
ha místech České republiky. Ani Zeleneč 
bohužel není výjimkou a silnice 33310 je 
ve velmi špatném stavu. V první řadě je 
důležité zmínit, že správcem této komu-

nikace je Krajská správa a údržba silnic 
(KSÚS) a naše obec tedy nemá možnost 
tuto silnici jakkoliv spravovat. Vzhledem 
k havarijnímu stavu vozovky jsme však 
naléhali, aby došlo k opravě. Jednání 
našeho starosty Víta Šikýře probíhala na 
všech úrovních od cestmistra, přes ve-
dení KSÚS až po jednotlivé odbory Kraj-
ského úřadu Středočeského kraje. 

Konečně se věci začaly hýbat a během 
letních prázdnin proběhlo výběrové ří-
zení na zhotovitele. Obec má tak přislí-
beno, že na podzim bude realizována 
výměna povrchu, a to v úseku od kru-
hového objezdu ve směru od Šestajovic 
k železničnímu přejezdu v Zelenči. Nej-
dříve bude nutné odstranit dva vyvýše-
né přechody, poté dojde k odfrézování 
10 cm stávajícího povrchu a nakonec 
bude položen nový asfaltový povrch. Je 

třeba počítat s dočasným omezením 
provozu. 

Naše úsilí tím ale nekončí, nadále inten-
zivně jednáme s KSÚS o pokračování 
oprav i na dalších úsecích této komu-
nikace. Už teď je ale jisté, že další opra-
vy neproběhnou dříve než v roce 2024 
nebo 2025. 

Lucie Černá

Nebezpečná 
křižovatka ve 
Mstěticích
Hlavní křižovatka ve Mstěticích je kvůli 
vysokému provozu velmi nebezpečná, 
to pro zdejší obyvatele není žádná no-
vinka. Dopravní nehody, kdy řidiči vozidel 
nedají přednost v jízdě nebo jedou ne-
přiměřeně rychle, jsou zde bohužel čas-
té. Je to důsledek nejen nepozornosti 
řidičů, ale i špatné přehlednosti této 
křižovatky a narůstajícího provozu, kdy 
si řidiči po otevření obchvatu Záp našli 

spojnici mezi dálnicemi D10 a D11. Ne-
dávná dopravní nehoda je toho ukázko-
vým příkladem, naštěstí jak se říká “vše 
odnesly jen plechy” a nikdo zde nebyl 
zraněn. Při těchto nehodách však ne-
jsou účastníkem jen vozidla a jejich řidi-
či, nýbrž i rodinný dům, který stojí v těsné 
blízkosti křižovatky a je tedy velmi často 
přímým svědkem a nechtěným účast-
níkem dopravní nehody. Vedení obce 
vnímá tento problém jako jednu z priorit, 
které je třeba řešit co nejdříve. 

Proto zde v budoucnu budou nainsta-
lovány radary, které by měly jízdu řidičů 
regulovat, ještě dříve zde však začne 
operovat obecní policista. 

Pro všechny řidiče však platí, aby zde 
dbali zvýšené opatrnosti a křižovatku 
projížděli maximálně obezřetně. 

Lucie Černá
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Připomínáme, že od 1.9.2023 budete při návštěvě sběrného 
dvora potřebovat odpadovou kartu. Tu si můžete vyzvednout 
v úředních hodinách na obecním úřadu. Zavedením odpa-
dových karet chceme zamezit neoprávněnému odkládání 
odpadu od obyvatel a firem z okolních obcí, jehož likvidace 
představuje nemalé finanční náklady obce. Zároveň je to 
první krok k optimalizaci sběru tříděného odpadu. Odpado-
vá karta je vázána na domácnost, v rámci které je přenosná. 
Není možné ji nahradit osobním dokladem, neboť poplatek 
za ukládání odpadu (platba za popelnici) je vázán na domác-

nost (nemovitost) nikoli na 
osobu, a možnost od-

ložení odpadu tedy 
nesouvisí s trva-

lým bydlištěm 
v naší obci.  
QR kód na 
zadní straně 

karty si můžete 
vyfotit a uložit ve svém 

mobilním telefonu, abyste ji 
měli stále po ruce.

Petra Husenicová 
referentka OÚ 

Recyklované  
piknikové lavičky
Projekt Retextil od Recyklace Textilu Dimatex je inovativní ře-
šení, jak podpořit cirkulární ekonomiku a snížit tak uhlíkovou 
stopu využitím druhotných surovin – odpadu. Materiál Retextil 
se vyrábí z recyklovaného odpadového textilu a plastu. Jed-
noduše řečeno – textil, který už nelze jinak upotřebit, se využije 
právě k výrobě materiálu, ze kterého pak vzniká, kromě jiného, 
také městský mobiliář, třeba lavičky, jedna taková se nachází 
za ulicí U Lesoparku.

Lucie Černá

Anketa

Eva Hrušková

Co by podle vás nemělo chybět v no-
vém komunitním centru u rybníku?
Přiznám se, že se asi ráda nechám na-
bízenými službami překvapit.

Uvítala byste tu i nějaký malý gastro-
provoz, třeba kavárnu či cukrárnu?
Kavárnička by byla fajn. Vlastně tu pří-
jemné místo s dobrou kávou trochu 
chybí.

Když bude obec mít novou knihovnu, 
posílí to váš zájem půjčovat si tu knížky?
Do místní knihovny chodím léta a budu 
i nadále.

Bude pro vás smysluplné využívat za-
mýšlený nový průchod od rybníka na 
cyklostezku? 
Pro mě osobně vcelku spíš ne, ale třeba 
pro mladší lidi, cyklisty, maminky s ko-
čárky... asi ano.

Marcel Náhlovský

Co by podle vás nemělo chybět v no-
vém komunitním centru u rybníku?
Jedna z významných funkcí komunitních 
center je podpora potkávání se. Takže 
je důležité, aby lákalo a bylo otevřeno 

k setkáním i neformálním a neorgani-
zovaným. Určitě by nemělo tedy chybět 
místo k posezení, ať už uvnitř, či venku, 
místo, například ke grilování a stolování 
a další.

Uvítal byste tu i nějaký malý gastropro-
voz, třeba kavárnu či cukrárnu?
U jídla nebo pití se lidé setkávají nejradě-
ji. Takže proč ne.

Když bude obec mít novou knihovnu, 
posílí to váš zájem půjčovat si tu knížky?
Myslím si, že ne.

Bude pro vás smysluplné využívat za-
mýšlený nový průchod od rybníka na 
cyklostezku? 
Nedokážu v tuto chvíli odpovědět.

Kateřina Walterová

Co by podle vás nemělo chybět v no-
vém komunitním centru u rybníku?
Prostory pro kroužky a jednorázové akce 
(třeba i pořádání oslav), určitě nesmí 
chybět herna a kavárna.

Uvítala byste tu i nějaký malý gastro-
provoz, třeba kavárnu či cukrárnu?
Kavárna s dětským koutkem/hernou/
venkovním posezením by byla skvělá. Ta 
v Zelenči chybí.

Když bude obec mít novou knihovnu, 
posílí to váš zájem půjčovat si tu knížky?

My už s dětmi aktivně využíváme tu stá-
vající. Uvítali bychom ale např. koutek 
s kobercem, polštáři, abychom si mohli 
knížky pohodlně prohlížet i tam.
 
Bude pro vás smysluplné využívat za-
mýšlený nový průchod od rybníka na 
cyklostezku? 
Stoprocentně. Naše procházky vedou 
často od školky kolem rybníka dále na 
cyklostezku a neradi to obcházíme po 
úzkém chodníku v blízkosti aut.

Sebastian Vanický

Co by podle vás nemělo chybět v no-
vém komunitním centru u rybníku?
Za mě určitě nějaký posezení a prostor 
pro menší akce.

Uvítal byste tu i nějaký malý gastropro-
voz, třeba kavárnu či cukrárnu?
Spíše kavárnu, ale určitě by to bylo fajn.

Když bude obec mít novou knihovnu, 
posílí to váš zájem půjčovat si tu knížky?
Uvidím podle toho, co bude knihovna 
nabízet.

Bude pro vás smysluplné využívat za-
mýšlený nový průchod od rybníka na 
cyklostezku? 
Za mě určitě ano.
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a okolí rybníka 
ožívají
Zeleneč nemá žádné památky pod 
ochranou UNESCO a dokonce ani žád-
né národní památkově chráněné objek-
ty. Má však své historické jádro, chcete-li 
náves, které má svou cenu. Zažilo doby 
dobré i horší, bylo svědkem mnoha hez-
kých i ošklivých příběhů jedinců i celého 
obecního společenství. Nachází se tu 
jediná větší vodní plocha v obci. Stojí tu 
několik historických objektů. Kdysi dáv-
no tu byla přirozená střediska dění jako 
hasičárna, hostinec, sokolovna a sa-
mozřejmě i škola. Naši předkové dobře 
věděli, proč právě na náves a do jejího 
nejbližšího okolí situovat všechny tyto 
objekty. 

Z toho všeho dnes zbylo jen málo, a i to 
málo je z velké části v neradostném, ba 
přímo v žalostném stavu. Některé domy 
na hrázi rybníka ohlodal zub času nato-
lik, že je lepší je nahradit novými objekty. 

Už v roce 2020 se tehdejší výbor za-
stupitelstva pro strategické plánování 
a územní rozvoj jednomyslně shodl na 
tom, že „Okolí rybníka patří k historicky 
nejcennějším lokalitám celé obce, ale 
jeho potenciál je nyní naprosto nevyu-
žit.“ A vyslovil se pro urychlenou a syste-
matickou úpravu celého tohoto široké-
ho prostoru a jeho využití jako kulturní, 
komunitní a zčásti i rekreační centrum 

celé obce. Doporučil udělat řadu kro-
ků, z nichž některé, jako odkup jedné ze 
zdevastovaných nemovitostí nebo ná-
kup pozemku k propojení s cyklostezkou 
a úprava zeleně v jeho okolí, už proběhly.  

V žáru volební kampaně

V komunálních volbách se okolí rybníka 
ocitlo v zájmu obou kandidujících usku-
pení i nezávislého kandidáta. Hovořilo se 
o něm ve volebních programech i ve ve-
řejných diskusích. Padaly tu různé a ně-
kdy i dosti protichůdné návrhy co dál. 
Největší debaty se vedly o záměru pře-
budovat dům č. p. 38 na novou radnici, 
se kterým přišlo Zelenečské sdružení 
nezávislých kandidátů (ZSNK), a s nímž 
nesouhlasili Sousedé pro Zeleneč (SpZ). 
A podobnou diskusi vyvolal i plán SpZ 
na rekonstrukci historického areálu školy 
v ulici Školní na centrální mateřskou ško-
lu, se kterým pro změnu nesouhlasilo 
ZSNK. Naopak shoda panovala nad vy-
užitím pozemků, na kterých dnes stojí tři 
obcí vlastněné domy.  

Co je ale nejpodstatnější, všichni dnešní 
zastupitelé a celé vedení obce chce ob-
novit historické centrum obce a zacho-
vat jej pro budoucí generace. Kultivace 
rybníka a zevrubná úprava historické 
návsi patří k hlavním prioritám starosty 
a místostarostů i celé opozice.  

První kroky za námi, spousta před námi

Po krocích z minulosti (viz výše) přišly 
letos o prázdninách další. V prvé řadě 
začala kultivace obecního pozemku 

vedle ulice U Studánky a v místě býva-
lé hospody U Lva. Celý tento prostor byl 
zarostlý, špinavý, bylo zde velké množství 
plevele, náletových dřevin, odpadků, 
které se dostávaly i do vody v rybníku 
a ve studánce. 

Následovat bude propojení cyklostez-
ky s lokalitou u rybníka, které umožní 
rychlejší pohyb chodců i cyklistů. Kromě 
toho v nově kultivované části obecního 
pozemku vznikne příjemný prostor, ta-
kový malý park s vyčištěnou a opečo-
vávanou studánkou a všemi zdravými, 
cennými a vzrostlými stromy a keři. To 
může být nejen místem pro trávení chvil 
odpočinku, ale i útočištěm pro kachny 
z blízkého rybníka.

Po několika vcelku jednoduchých kro-
cích přijde řada složitějších. 

Během prázdnin proběhla demolice 
dvou obecních objektů, konkrétně č. p. 
16 a 17, které byly v neopravitelném až 
havarijním stavu a TS obce je v průběhu 
letošního roku postupně vyklidily. Vede-
ní obce vůbec netěší, že muselo dojít 
k demolici, neboť tyto domy patří k nej-
starším v obci. Nebyla však jiná cesta, 
protože záchrana domů opravdu neby-
la možná. Navíc ani jejich dispozice by 
neodpovídala záměrům – tedy prosto-
rům pro novou knihovnu a komunitní 
centrum. Pokud vše půjde podle plánu, 
třetí objekt  (č.p. 18) nyní sloužící jako ke-
ramická dílna, přijde na řadu příští rok.

Následně budou architektonicky a dále 
projektově řešena čtyři důležitá mís-
ta v této lokalitě - konkrétně: 1) nová 
knihovna, která by měla stát zhruba na 
místě té staré, 2) multifunkční komunit-
ní centrum, které bude stát hned vedle 
a v něm budou prostory variabilně vyu-
žitelné pro různé spolkové aktivity, jako 
učebny, pro schůzky a kroužky nebo 
místo pro drobné podnikání v gastro 
službách, k němuž bude patřit i venkovní 
klidová zóna směrem k rybníku, 3) re-
konstrukce objektu MŠ ve Školní ulici na 
novou centrální školku , 4) moderní a pl-
nohodnotný dům s pečovatelskou služ-
bou, který vznikne v prostoru bývalého 
hostince U Lva. 

Na tyto kroky pak naváží vůbec největší 
akce. A těmi bude postupná výstavba 
jednotlivých objektů. Historické centrum 
se tak už brzy stane centrem skutečné-
ho dění, nejprve toho stavebního a pak 
konečně takového, které si zaslouží.  

Ladislav Mrklas
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Znáte platnost 
svého řidičského 
průkazu? 
Téměř 900 tisícům řidičských průkazů 
letos končí jejich platnost, jedná se o re-
kordní počet. 

Více jak polovina z uvedeného počtu 
průkazů byla již vyměněna, stále jich 
ale přes 400 tisíc zbývá a fronta na pří-
slušném úřadě při jejich výměně se tak 
může nepříjemně prodloužit. Vyhnout 
se jí můžete tak, že o výměnu řidičského 
průkazu zažádáte elektronicky a na úřad 
se pak jen dostavíte pro nový průkaz. 
Majitelé datových schránek se mohou 
přihlásit přes webovou stránku www.por-
taldopravy.cz a ti, kteří datovou schrán-
ku nemají, mohou využít rezervačního 

systému jednotlivých úřadů. Navíc si 
při elektronické žádosti o nový řidičský 
průkaz můžete vybrat, kde si řidičský 
průkaz vyzvednete, a to na kterémkoliv 
z 206 obecních úřadů obcí s rozšířenou 
působností. Jejich seznam najdete na 
webu ministerstva dopravy. Ulehčí to čas 
a práci vám, i úředníkům. Při vyzvedává-
ní průkazu je nutné u sebe mít původní 
řidičský průkaz a doklad totožnosti. 

O nový řidičský průkaz můžete požádat 
nejdříve 90 dnů před uplynutím doby 
platnosti  a jeho výměna ve standardní 
dvacetidenní lhůtě je zdarma. Pokud na 
výměnu spěcháte, bude vás zrychlený 
proces stát 700 Kč. 

S výměnou řidičského průkazu není 
dobré vyčkávat na poslední chvíli, a pro-
to si jeho platnost nezapomeňte včas 
zkontrolovat.

Lucie Černá

Obnova 
vodorovného 
značení
V srpnu proběhla obnova nátěrů nejfre-
kventovanějších přechodů a dalšího 
vodorovného značení v naší obci. Na 
přechody byla použita speciální dvou-
složková hmota s hrubší strukturou, kte-
rá je protiskluzová a zajistí tak vyšší bez-
pečnost pro chodce.  

redakce

Zajímavá čísla SPOTŘEBA ELEKTŘINY
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ČISTÍRNA  
ODPADNÍCH  

VOD

201 495 kWh = 1 330 400 Kč

226 160 kWh = 1 136 500 Kč

VEŘEJNÉ 
OSVĚTLENÍ

SPOTŘEBA V CELÉ OBCI - POUZE VEŘEJNÉ ODBĚRY

746 845 kWh = 4 935 000 Kč

údaje za rok 2022 dohromady pro Zeleneč a Mstětice
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Od nejmenších 
až po dospělé 
závodnice 
Fit Studio D je sportovní klub s více než 
30 letou tradicí a zaměřením na aerobik. 
A stejně jako loni si jeho závodnice ne-
nechaly ujít letošní Mistrovství Evropy ve 
sportovním aerobiku a fitness týmech, 
které se konalo 3. a 4. června v Praze - 
Řepích. Pod křídly Fit Studia D se tak na 
mezinárodní klání nominovalo hned pět 
týmů a dvě jednotlivkyně. Mezi nimi je 
hned několik děvčat ze Zelenče, v juni-
orském fitness týmu Emma Chmátalo-
vá a Nela Nájemníková, mezi dospělými 
pak Kateřina Soukupová a Aneta Mo-
ravečková. Poslední jmenovaná splnila 
nominaci také ve sportovním aerobiku 
kategorie dospělých dvojic, účast jí však 
překazila nemoc a na poslední chvíli se 
musela hledat náhradnice. 

Tímto závodem ale ta pravá sportovní 
atmosféra teprve začíná! Stejná děvča-
ta se na podzim zúčastní nejen Mistrov-
ství republiky, ale také nejdůležitějšího 

závodu celého roku, Mistrovství světa, 
tentokrát v belgickém Gentu. Všechny 
nominované absolvují náročnou přípra-
vu, která započala letním soustředěním 
a celý podzim bude pro ně ve znamení 
dřiny a snahy vyšperkovat i ty nejmenší 
detaily v sestavách.  Za úspěchy spor-
tovního klubu stojí především hlavní tre-
nérka Míša Mádrová.

Ve Fit studiu D ale nejsou jen závodní 
týmy, i ti s nižší výkonností, kteří trénu-
jí třeba jen 2x týdně, mají svou sestavu 
a účastní se různých závodů odpovída-
jící úrovně. Zapojit se mohou všichni, jak 
začátečníci, děti mladší i starší, kterým 
se aerobik líbí a chtějí se hýbat v ryt-
mech hudby, tak i ti, co třeba přejdou 
z jiného sportu, vhodná je např. gym-
nastika. Tréninky se konají v ZŠ Vybíralo-
va na Černém mostě. A pro ty úplně nej-
menší děti ve věku 4 – 9 let je pak určen 
projekt Děti na startu, který si klade za 
cíl probudit lásku k pohybu a podporu-
je všestrannost. Kroužek se koná každé 
úterý také v Zelenči a dětem se věnují 
aktivní i bývalé závodnice klubu. Více 
informací najdete na www.fitstudiod.cz.

Kateřina Soukupová

Skauti na táboře
Sotva naši skauti letos doma odložili vy-
svědčení, vyrazili společně do Orlických 
hor stavět náš letní tábor. A brzy na to je 
následovali i jejich mladší spolutáborní-
ci, naše světlušky a vlčata. Kdo by prošel 
poté kolem, možná by měl chvilkami 
pocit, že je v nějaké jiné, předaleké gala-
xii… Lesem se míhali osadníci cizích pla-
net, někde nad nimi visela skrytá hroz-
ba Temné síly, svištěly světelné meče. 
Letošní celotáborová hra byla ze světa 
Star Wars. 

Jenže skautský tábor lze jen sotva zredu-
kovat jen na příběhovou „celotáborov-

ku“ – na takové procházce mezi stany 
lze potkat ledasjaké táborníky. Jeden jde 
okolo naboso (zrovna se pustil do výzvy 
Den bez bot), druhý se domlouvá po-
sunky (zkouší si celodenní mlčení), třetí si 
svolává partu na údržbu hrnců v provo-
zuschopném stavu (mají Denní hlídku), 
čtvrtý táhne okolo kyblík s bahnem, pro-
tože ho právě napadlo uspořádat velko-
lepou bahenní bitvu.

Než bychom stihli zabřednout do ste-
reotypu, mine polovina tábora a skauti 
a skautky vyráží na puťák. Nejmladší na 
dva dny, starší na tři. S deštěm se počítá, 
ten patří k věci. Puťák je vždycky trochu 
krok do neznáma, protože nikdo nikdy 

neví, co přesně cesta přinese, ale prá-
vě v tom je její kouzlo. Někdo si odnese 
svou první noc venku, jiný pohled na 
rozbřesk po nočním pochodu na Velkou 
Deštnou. 

Tábor nám ale letos přinesl i smutné 
chvilky, nechtěné loučení. Tábořiště je 
docela kouzelné místo, dvě louky pod 
lesem, rybník, pohled na hory. Po 12 le-
tech se o to kouzlo ale musíme vystřídat 
s běžnými turisty. Na jednu stranu lou-
čení s místem, kam jsme se rádi vraceli. 
Na druhou stranu nový začátek, nové 
možnosti. Sotva tábor skončil, hledáme 
tak místo pro ten příští. A možná, časem, 
i nové stálé tábořiště pro každoroční ná-
vraty. Někde tam čeká, zatím ještě do-
cela obyčejná louka s potokem… 

Že ale tábor za rok zase bude, to je jistá 
věc. Stejně jako to, že budeme na pod-
zim připraveni přijmout nové táborníky 
a tábornice.

Eliška Broučková 
Skautské středisko ZáZemí v Zelenči
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Zelenečská  
srnčí říje
Na přelomu července a srpna nastává 
v polních honitbách svátek milovníků 
srnčí zvěře, probíhá totiž čas námluv. 
A proto následující řádky věnujeme 
právě srnčí říji, aby i nezasvěcený pozo-
rovatel mohl při příští procházce po ze-
lenečské cyklostezce plně ocenit děje 
odehrávající se přímo před jeho zrakem.

Nejprve pár slov k srncům, ti jsou velmi 
teritoriální, obývají plochu o velikos-
ti několik desítek hektarů, v některých 
případech i přes sto. Prostor vyznačují 
pomocí pachových žláz, mají hned tři 
typy: mezi spárky – myslivecký výraz pro 
třetí a čtvrtý prst, patní a mezi parůžky. 
V době říje jsou srnci plni testosteronu, 
a proto si svoje teritorium velmi agresiv-
ně hájí a ostatní nápadníky nenechají 
procházet bez povšimnutí.

Srny přicházející do říje zanechávají 
specifický pach ve stopní dráze, kte-
rý pochází ze sekretu odkapávajícího 

ze svírky – myslivecký výraz označu-
jící část samičího pohlavního ústrojí. 
Pokud srnec narazí na takovou stopu, 
sleduje ji, dokud srnu nenajde. Samice 
mu k hledání pomáhá i zvukovým pro-
jevem, který označujeme jako pískání. 
Společně pak zůstávají po dobu zhruba 
pěti dnů. Během této doby lze pozoro-
vat pár společně pobíhající v kruzích. 
Kdy srna na oko utíká před srncem, který 
ji téměř hypnotizován pronásleduje se 
skloněnou hlavou a po chvílích laškov-
ného pobíhání zpravidla následuje akt 
samotného páření. Někdy samice před 
samcem prchá téměř přímočaře. Právě 
tento fakt může pozorovateli napově-
dět, že se jedná o čiplenku – myslivecký 
výraz pro mladou samici, která ještě ne-
počala mládě. Pokud však narazíte na 
pár kroužící v polích, budete mít mož-
nost pozorovat srnčí říji, jak dlouho vás 
bude bavit, a dokonce i z větší blízkosti, 
než by vás zvěř nechala přiblížit ve zbylé 
části roku. Ostražitost v těchto situacích 
totiž významně klesá.

Po zabřeznutí u srny probíhá nejdříve 
utajená březost, kdy se plod v těle sa-
mice přestane vyvíjet po dobu čtyřiceti 

až čtyřiceti jedna týdnů a teprve násled-
ně se během dvaceti týdnů plod vyvine 
plně. Jedná se o adaptaci, která po-
máhá přivést potomstvo do přívětivých 
podmínek na přelomu května a června. 
Pokud by se plod vyvíjel okamžitě po 
období páření, mláďata by se rodila po 
novém roce v průběhu ledna, tedy v ob-
dobí potravní nouze a jejich šance na 
přežití by se významně snížila.

Kdyby vás napadlo, jestli se dá pro srnčí 
zvěř něco udělat právě v tomto jiskřivém 
období, tak lze dávat větší pozor v autě 
na přebíhající jedince, kteří se ženou za 
vidinou srnčí romance, a nebezpečí au-
tomobilové dopravy vnímají ještě méně 
než v jiných obdobích. Případně může-
me mít na zřeteli, abychom neztráceli 
kontrolu nad svými psími mazlíčky. Ko-
neckonců, jak bychom se cítili my, kdyby 
k nám v jistých intimních situacích při-
běhl někdo cizí s tím, že se s námi chce 
v lepším případě proběhnout.

Michal Vlk

Akce Spolku 
rodičů a přátel 
ZŠ a MŠ Zeleneč
Začátek nového školního roku se neza-
držitelně blíží a s ním i akce, které připra-
vujeme.

Nejdříve ale malé ohlédnutí za Zahrad-
ní slavností, která se konala v polovině 
června. Podruhé jsme se mohli podí-
let na přípravě této akce, kde se školka 
rozloučila s předškoláky a společně se 
všemi ostatními dětmi jsme přivítali blíží-
cí se léto. Děti si pod vedením paní uči-
telek nacvičily krásná taneční a hudební 
vystoupení, maminky přinesly spousty 
dobrot a ukápla nejedna slza dojatého 
rodiče. Třešničkou na dortu bylo taneční 
překvapení paní učitelek včetně paní ře-
ditelky, které si pro děti připravily.

Polovina prázdnin patřila spolkové-
mu táboru. První srpnový týden vyjelo 
110 dětí ze Zelenče a okolí na letní tábor, 
tentokrát jsme si s dětmi v lesích pod 
horou Blaník hráli na Avatary, poznávali 
jejich zvyky, bránili jejich přírodní poklady 
před vojáky, cvičili se v síle a učili se vní-
mat přírodní krásy, míchat elixíry apod. 
O děti se starala desítka nadšených ve-
doucích a 3 praktikanti, kterými byli mla-

dí lidé kolem 18 let ze Zelenče. Opravdu 
moc nás těší zájem dětí všech věkových 
kategorií i to, že tým našich vedoucích 
a praktikantů ochotně doplňují naši ju-
nioři, kteří s námi jezdili na tábor již od 
svých prvních tříd. Tábor pořádáme již 
13. rokem a je o něj pravidelně velký zá-
jem, místa se zaplní takřka hned. Již nyní 
vymýšlíme nové atraktivní téma na příš-
tí ročník a hledáme novou lokalitu, kde 
bude lepší koupání a opět prostor pro 
celotáborové hry, táboráky a oblíbené 
diskotéky. 

Spoustu akcí plánujeme i na začátek 
školního roku. Už 3. září se rozloučíme 
s létem u špekáčků v Bistru v Zahradě, 

kam jste všichni srdečně zváni. Na členy 
Spolku čekají buřty k opékání zdarma. 

V pondělí 4. září se těšíme na Vítání prv-
ňáčků na školní zahradě a sportovním 
vyvrcholením letošního kalendářního 
roku bude již tradiční MTB cyklozávod. 
Jestli počasí dovolí, uskuteční se 17. září 
pod valem U kapličky. Kategorie a délky 
tras zůstávají stejné jako v předchozích 
ročnících a už nyní se můžete registrovat 
na stránkách www.spolekzelenec.cz. Tě-
šíme se na všechny malé i velké cyklisty 
a jen připomínáme, že členové spolku 
mají zvýhodněné startovné. 

Kristýna Kovářová,  Daniela Červenclová
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Svaz postižených 
civilizačními 
chorobami v ČR, 
z.s., ZO Jirny, 
Šestajovice, 
Zeleneč       
Základní organizace JIrny, Šestajovi-
ce, Zeleneč byla založena v roce 2002 
a v současné chvíli má 190 členů sdru-
žených v 5 obvodech. Pro naše členy 
organizujeme zájezdy a ozdravné po-
byty jak po České republice, tak také do 
zahraničí.

Letošní rok jsme zahájili návštěvou pol-
ské Kudowy Zdroje, každý z účastníků 
zájezdu si zde našel vše, proč přijel. Ať to 
byly potraviny, které koupil na trhu nebo 
v polském Lidlu, či Berušce. Jiný si kou-
pil něco do zahrady či oblečení. Z obce 
Zeleneč se zúčastnilo 8 občanů.

Opět jsme také se ZO Jirny, Šestajovice, 
Zeleneč navštívili Termální lázně Bük-
fürdő v Maďarsku. Ubytováni jsme byli 
v příjemném hotelu, který nám každý 
den servíroval kvalitní jídlo formou bu-
fetových stolů s velkým výběrem ovoce, 
zeleniny, salátů, dortů…také počasí nám 
přálo, a tak stačilo vzít plavky a župan, 
projít chodbami k bazénům a užít si den 
ve vodě. Bazénů s různou termální tep-
lotou léčivé vody zde bylo devět. Další 
bazény byly určené k plavání, cvičení 
a zábavě. Mohli jsme si vyzkoušet bazén 

s divokou řekou, různými tryskami a pod-
vodními masážemi. Dvakrát denně jsme 
se také účastnili cvičení v bazénech. 
Prožili jsme krásný a oddechový týden, 
každý ze 76 účastníků si jej užil podle 
svého a už nyní se těšíme na další pobyt.

V polovině května jsme se vydali na 
první výlet do liberecké ZOO a násled-
ně do Botanické zahrady. I přesto, že 
nepršelo, bylo počasí poměrně chlad-
né. Zima byla nejen nám, ale nejspíše 
i zvířatům, skoro to vypadalo, že se te-
prve probouzejí ze zimního spánku. Li-
berecká ZOO není moc velká, ale o to 
hezčí, nám se líbil tropický pavilon, kde 
jsme se i ohřáli. Pak jsme se přesunuli do 
blízké botanické zahrady. Ve venkovní 
expozici nám z té krásy přecházel zrak. 
Krásně tu kvetly azalky a rododendrony 
a spousta dalších květin. Vnitřní pavilo-
ny jsou rozděleny na různá pásma, jsou 
zde zastoupeny, tropy, subtropy, suché 
oblasti, masožravé rostliny, orchideje, 
ale i plavuně a přesličky. Nachází se zde 
i oddělení s mořskými korály a rybkami, 
kde na nás cenila zuby muréna, pozoro-
vali jsme rejnoka a nezapomněli jsme se 
podívat ani do pavilonu s lekníny.

Neméně zajímavý výlet nás čekal na 
začátku prázdnin, téměř za humny, kdy 
jsme se vydali do Polabského muzea 
v Přerově nad Labem. Měli jsme možnost 
si prohlédnout hrázděné chalupy z okolí, 
jejich zařízení tak, jak žili naši předkové. 
Ve skanzenu nechybí ani škola, zaříze-
ní hospody, či statku, s hospodářskými 
stroji. Mnozí z nás si tak zavzpomínali, jak 
to vypadalo u našich babiček. Jsou zde 
vystaveny kroje, které se v tomto kraji 
nosily. Po poledni jsme vyrazili na zámek 

Bon Repos, který se nachází na konci 
obce Čihadla, je ukryt v zahradě, obe-
hnán zdí, takže je zde krásný klid. Jeho 
název v překladu značí Dům klidu. Starý 
zámek nechal postavit hrabě Antonín 
Špork. V zámku jsme objevili překrásné 
fresky, pokoj, kde učil Bedřich Smetana 
hře na klavír mladé komtesy pozdějších 
majitelů. V současné době, zde nový 
majitel nechal udělat apartmány pro 
ubytování. Konají se zde hlavně rau-
ty, svatby a často je areál používán pro 
různá natáčení. Za návštěvu stojí i čínský 
pavilon, či nový zámek. 

Naším zatím posledním výletem byla 
návštěva obce Neratov v Orlických ho-
rách začátkem srpna, kde jsme obdi-
vovali tamní kostel. Jeho dominantou 
je prosklená horní část střechy. Za svoji 
obnovu z bezútěšného stavu vděčí kos-
tel dobrým lidem v čele s Josefem Su-
chárem, kteří se zde rozhodli pomáhat 
lidem, kteří to skutečně potřebují. V obci 
se tak nachází chráněné dílny, které pro-
vozují například prádelnu a další služby. 
Dalším naším bodem návštěvy byla 
tvrz - bunkr Hanička, který byl postaven 
v letech 1930-1936. Velký bunkr až pro 
300 vojáků má několik pater a je zde 
pouhých 7 stupňů. Bylo fascinující vidět, 
co vše v sobě bunkr skrývá, ať už to je 
sklad potravin, pokoje mužstva i pro ve-
litele nebo dokonce operační sál. I toto 
místo rozhodně stojí za návštěvu. 

Všechny naše výlety publikujeme na 
stránkách www.spcch.cz/zo-jirny.                                                

Eva Pilátová 
jednatelka
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taneční lekce 
v Taneční škole 
InDance 
Taneční škola InDance již několik let pro-
bouzí radost z tance v malých i velkých 
lidech. Pokud tedy uvažujete o taneč-
ním vzdělání v příjemném kolektivu, kte-
rý má společný záměr - tančit, bavit se 
a aktivně pečovat o své zdraví, jsou tyto 
taneční kurzy tím pravým ořechovým.

Jde o největší taneční školu v České re-
publice s jedinečnou výukovou metodi-
kou, kombinující fyzioterapeutické prvky 
a techniky moderního tance i baletu, 
stejně jako bezpečné prostředí ve skupi-
ně. Nyní máte možnost tuto atmosféru 
zažít na vlastní kůži, přihlašování do kur-
zů Taneční školy InDance v Praze na rok 
2023/2024 je spuštěno.

Tyto taneční kurzy jsou vhodné pro 
všechny věkové kategorie, od nejmen-
ších dětiček po dospěláky, jak pro začá-
tečníky, tak i mírně pokročilé a pokročilé 
tanečníky.

Přijďte si vyzkoušet InDance taneční lek-
ce zdarma, v rámci týdnu otevřených 
lekcí, které budou probíhat v InDance 
tanečních sálech a studiích od 21. do 
27. září. 

Pokud vás zajímá, jak vypadají výsledné 
choreografie, se kterými tanečníci pra-
videlně vystupují v divadlech, neváhejte 
se přijít podívat na představení LTSHOW, 
již 17. září v Divadle Na Fidlovačce. Více 
informací najdete na www.indance.cz.

Kateřina Zadražilová 
Taneční škola InDance

Oddíl kolečkového 
rychlobruslení KSBM Praha
Léto pro členy zelenečské části oddílu znamenalo intenzivní 
trénink, závodní vzrušení i účast na významných událostech. 
Pojďme se podívat na události, které toto léto ovlivnily a při-
nesly nový impuls do života nadějných bruslařů.

Historicky první rychlobruslařský in-line kemp s italským 
trenérem
Měsíc červenec znamenal v Zelenči výjimečnou událost – 
a to in-line kemp s renomovaným italským trenérem Paolem 
Marcellonim. Tato událost se uskutečnila díky pozvání ze stra-
ny trenérky oddílu KSBM Praha, Andrey Podlipské, která chtěla 
poskytnout svým svěřencům neopakovatelnou příležitost zdo-
konalit své technické dovednosti. Kemp se zaměřil na cvičení 
s bruslemi i bez nich a zúčastnily se ho děti navštěvující místní 
přípravku. Během týdenního kempu se 20 mladých bruslařů 
ve věku 7-12 let pod vedením italského trenéra pilně zdoko-
nalovalo a jeho vliv na jejich další tréninky bude jistě značný.

Závodníci oddílu KSBM Praha na Mistrovství Evropy
Pro celý oddíl byla dalším důležitým okamžikem, na který 
může být patřičně hrdý, účast šesti jeho členů na Mistrovství 
Evropy v tomto sportu, které se konalo v červenci ve Francii. 
Celkem 18 závodníků z celé České republiky se střetlo s nej-
lepšími evropskými bruslaři napříč různými věkovými kate-
goriemi, počínaje dorostem. Mezi nominovanými závodníky 
za KSBM byl i Jáchym Podlipský ze Zelenče, který jako nej-
mladší český účastník některými svými výsledky (nejlépe svým 
12. místem) v kategorii dorostenců potvrdil svůj talent a zúročil 
celoroční přípravu.

Úspěchy české reprezentace na mezinárodním poli
Tento rok přinesl výrazné úspěchy pro českou rychlobruslař-
skou reprezentaci. Z Mistrovství Evropy si naši závodníci odvezli 

tři zlaté a dvě bronzové medaile, čímž Česká republika ob-
sadila čtvrté místo v hodnocení zemí. Tento výsledek svědčí 
o kvalitní přípravě a úsilí našich sportovců. Překonat nároč-
nou konkurenci a tvrdé závody na evropské úrovni není vů-
bec snadné, zvláště když podpora pro tento sport na domácí 
půdě je ve srovnání s řadou jiných zemí velmi nízká.

Mistrovství světa v Itálii a nadcházející sezóna
Přelom srpna a září nám přinesl další sportovní vrchol – Mist-
rovství světa v kolečkovém rychlobruslení v Itálii. Rovněž zde se 
představili tři závodníci z oddílu KSBM Praha a reprezentovali 
nejen svůj klub, ale i celou zemi.

Zhodnocení letní sezóny ukazuje na rozmanitost a bohatý 
program pro děti v rámci bruslařského oddílu. Od tréninků 
s renomovanými trenéry až po závodní klání na mezinárodní 
úrovni, členové oddílu KSBM Praha mají před sebou inspira-
tivní dobu a nové výzvy. V září oddíl pokračuje v trénincích, aby 
připravil své bruslaře na další sezónu, současně se opět oteví-
rají oblíbené bruslařské kroužky...

Andrea Podlipská 
trenérka
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Den otevřených 
dveří v Top Tennis 
Academy 
Nevíte, jestli by Vaše dítě tenis bavilo? 
Přáli jste si vždycky tenis zkusit?

Od toho pořádáme každý rok Den ote-
vřených dveří. Pro děti je možnost vy-
zkoušet si skupinové tréninky ve středu 
6.9.2023 od 19h na antukových kurtech 
(v případě deště v tenisové hale), pří-
padně na doplňovacím Dni otevřených 
dveří ve středu 13.9.2023 v 18h na stej-
ném místě. S sebou děti potřebují jen pití 
a vhodné oblečení  a obuv.

Dospělí si mohou domluvit v průběhu 
září zkušební hodinu zdarma, nejlépe 
telefonicky na čísle 733 174 924.

Jak kurzy pro děti probíhají ? Dítě je na 
základě věku a herních dovedností za-
řazeno do adekvátní skupinky- snažíme 
se vyjít vstříc časovým možnostem, kte-
ré rodič uvádí do přihlášky. Ta se ode-
vzdává do 10.9., poté je možné se přidat 
do již vytvořené skupiny. V této skupině 
pak dítě trénuje celou sezonu (říjen-du-
ben v hale a duben-červen venku). Ceny 
pro danou sezónu a další informace 
jsou uvedeny na konci srpna na našich 
stránkách www.toptennis.cz.

Vendula Klimešová 
Trenérka tenisu

Pohádkáč skončí, 
děti půjdou spát 
... to ale neznamená, že končíme! Je-
deme dál a začíná Doputováno!, které 
se letos ponese především v rytmu SKA. 
Startujeme v 19:07 hod. 

Program:

• Slanders  
(studenstSKÁ kapela Heavy rock )

• Zelená konev  
(SKA -Rock )

• Flat Fly  
(SKA-reggae)

• Žádnej stres  
(SKA-punk) Přijďte si za SKÁkat.

 
Výše vstupného i večer  
stále dobrovolná.
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Burza  15. září
2023

R E G I S T R A C E  P R O D E J C U  P R O B Í H Á  D O  1 4 . 9 . 2 0 2 3  

Podzimní a zimní oblečení/knihy/
hračky/sport pro 0-15 let

KDE:  ZŠ ZELENEČ, VÝDEJNA vstup přes školní zahradu z ulice Kasalova
nebo od velké tělocvičny z ulice Mstětická

  KDY: BURZA pátek 15.9. 2023 od 17:00-19:00                                                         
PŘÍJEM ZBOŽÍ: čtvrtek 14.9. od 18:00-19:00 VÝDEJ NEPRODANÉHO: pátek

15.9. od 19:30-20:00

Podrobné informace pro zájemce o prodej ke stažení 
https://1url.cz/@burzapodzim2023Zelenec 

P O D M Í N K Y  P R O D E J E

-  V Y  P Ř I N E S E T E ,  M Y  P R O D Á M E    
-  V Ě C I  K  P R O D E J I  V  M A X .  P O Č T U  8 0  K S  N A  P R O D E J C E
P Ř I J Í M Á M E  Č I S T É ,  V  D O B R É M  S T A V U  A  ŘÁ D N Ě  O Z N A Č E N É
-  Z A  Z P R O S T Ř E D K O V Á N Í  P R O D E J E  B U D E  Z  C E N Y  Z B O Ž Í
O D E Č T E N A  P R O V I Z E  2 0 % ,  K T E R Á  B U D E  P O U Ž I T A  N A  D Í L N I Č K Y
P R O  D Ě T I  N E B O  N Á K L A D Y  S P O J E N E  S  D O P O L E D N Í M  K L U B E M
-  N E V Y Z V E D N U T É  V Ě C I  B U D O U  V ĚN O V Á N Y  N A  C H A R I T U  A
N E B U D E  M O ŽN É  J E  V Y M Á H A T  Z P Ě T .

P R O S Í M E  V Š E C H N Y  Z Á J E M C E  O  P R O D E J ,  P O K U D  N E J S T E
S C H O P N I  V ČA S  P Ř I P R A V I T  V A Š E  Z B O Ž Í  K  P R O D E J I ,
N E Z A B Í R E J T E  M Í S T O  O S T A T N Í M  Z Á J E M CŮM .
-  Kontakt 

 maminkynamdvzelenci@gmail.com nebo QR kód 
 

Skupina Maminky na MD v Zelenči 
Událost Podzimní a zimní burza v Zelenči 

 



15

in
ze

rc
e

startovné 

60 Kč členové

100 Kč ostatní

Náš rajón je Zeleneč a okolí, Praha východ / západ 
Náš přístup je technicky profesionální 
Naše zkušenosti jsou, a stále rostou

www.c-solar.cz • realizace@c-solar.cz

Poctivá fotovoltaická elektrárna na klíč ...

Elektrárny navrhujeme a stavíme podle nejlepšího “vědomí a svědomí”.

KRAV
MAGA

PONDĚLÍ / STŘEDA 
začátečníci / 18.30 - 19.45
pokročilí / 19.45 - 21.00

FUNATIC CLUB
Krajířské nám. 1762
Brandýs nad Labem

!!!NÁBOR!!!    KAŽDÉ PONDĚLÍ V ZÁŘÍ
facebook.com/brandys.ikmf, tel.: 739 416 657
simon.cerny@kravmaga.cz, www.kravmaga.cz

ŠIMON ČERNÝ
Level: Graduate G3
Civilian, Woman, 
Instructor

A2_plakat_bran_zari_46x184.indd   1A2_plakat_bran_zari_46x184.indd   1 27.08.2023   13:2627.08.2023   13:26
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„Jez svůj chléb s radostí a popíjej své 
víno s dobrou myslí. Užívej života se že-
nou, kterou sis zamiloval.“

Když se řekne slovo Bible, většinou se 
nám vybaví nějaké zákazy a příkazy, co 
se smí a co se nesmí. Vzpomeneme na 
film, kde jsme viděli přísné Chasidy nebo 
na román Jméno růže od Umberta Eca. 
A pokud někdo zná Bibli trochu lépe, 
pak si vybaví třeba Desatero, kázání na 
hoře nebo vánoční a velikonoční příběh. 

Kdo by ale hledal v Bibli, že si máme uží-
vat života, jíst svůj chléb s radostí a po-
píjej své víno s dobrou myslí…To se nám 
tam do té vážné a smutné knihy nějak 
nehodí, protože máme své představy, 

co tam má být napsáno. A máme i své 
představy o Bohu, pokud vůbec připou-
štíme jeho existenci.

Zajímavé, že zmíněný citát z knihy Kaza-
tel pokračuje: neboť Bůh našel zalíbení 
ve tvém díle… To je ti dáno po všechny 
dny tvé pomíjivosti, to je tvůj podíl na ži-
votě.

Život, který tu máme a smíme žít, je 
ohraničen časem. Zdá se nám krátký, 
je to čas našich nadějí, ale i zklamání 
a deziluzí. Málo z nás najde skutečný 
smysl života. Myslíme si, že je jím rodina, 
kariéra, majetek. Snažíme se mít dobré 
vztahy v rámci úzké nebo i širší rodiny. To 
vše je dobré, ale i tak se třeba často utá-
píme v nicotě, protože se nám zdá vše 
nakonec marné. Mnohým v této chvíli 
pomůže hledat duchovní přesah života.

Kniha Kazatel jako celek je skeptická, 
zamýšlí se nad marností života. Ale zá-
roveň je zde pozitivní výhled. Život je sice 
krátký, člověk má své meze, musí počí-
tat, že smrti nelze uniknout, ale i tak se 
může v životě radovat. Je třeba s chutí, 
a i s jistou námahou konat, o čem si člo-
věk myslí, že to má nějaký dobrý smysl, 
i když je to maličkost a je to nicotné. A je 
dobré se radovat z každé chvíle, kterou 
jsme dostali. Radovat se „z požitků ži-
vota“ a užívat si je (bez výčitek), protože 
i to je dar od Boha. A dokonce i v dnešní 
době, kdy zuří válka, může člověk, i když 
třeba nemá dost chleba ani vína a jeho 
manželka je daleko, prožívat radost 
z obyčejných věcí. 

Petr Procházka, farář
Evangelická církev metodistická

Horní Počernice
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Jaké je dopravní 
zatížení naší 
obce?
V poslední době, patrně v souvislosti 
s rekonstrukcemi v okolí, u nás v obci 
viditelně narostla doprava. Zdá se 
nám to, nebo je to opravdu skuteč-
nost? Máme jen smůlu, že pokaždé, 
když vyrazíme do ulic potkáme mno-
ho aut, nebo to potvrzují i statistické 
údaje?

Pokud vás zajímá, jaká je skutečnost, 
můžete využít statistických informací 
z radarů, které jsou v obci instalovány. 
Z nich můžeme zjistit, kolik automo-
bilů naší obcí projede v jednotlivých 
dnech a hodinách ulicemi Bezručova 
a Čsl. armády. Můžeme si také vybrat, 
jaký směr nás zajímá. V měsíčních 
statistikách se dále dozvíme, kolik 
projelo osobních aut, kolik dodávek, 
nákladních aut či souprav, a dokonce 
i informaci, kolik procent řidičů nere-
spektuje omezenou rychlost. 

Pokud vás tyto statistiky zajímají, ote-
vřete si web obce www.zelenec.cz, 
zvolte Život v obci, Doprava a jízdní 
řády a klikněte na odkaz u Statistiky 
z ukazatelů rychlosti instalovaných 
v obci. Potom už stačí vybrat kameru 

která vás zajímá, období, směr a mů-
žete studovat. Přes odkaz se dokon-
ce dostanete i na statistiky ostatních 
obcí, které používají stejný systém. 
Dopravní portál dále nabízí informa-
ce o uzavírkách a další zajímavosti.

Z portálu se například dozvíte, že 
v posledním roce bylo největší do-
pravní zatížení v ulici Čsl. armády loni 
v říjnu (159 tisíc průjezdů) a nejnižší 
letos v únoru (86 tisíc). Za pozornost 
stojí také fakt, že v ulici Bezručova 
je nejfrekventovanější měsíc letoš-
ní květen (77 tisíc) a nejvíce si asfalt 
odpočinul loni v září (jen 13 tisíc). Za-
jímavé je, že průjezdy v obou ulicích 
vzájemně nekorelují. Ptáte se proč? 
Patrně to souvisí s uzavírkami, které 
způsobovaly různé přelévání dopravy.

Ve všední den jsou dle očekávání 
nejvíce frekventované hodiny sedmá 
ráno a pátá odpolední, o víkendu je 
dopravní zatížení zhruba poloviční 
a více vyrovnané mezi devátou ráno 
a sedmou večer.

Doufám, že vás tyto informace zauja-
ly a na dopravním portálu si vyhledáte 
další.

Michal Červencl 
Předseda výboru pro dopravu  

a technickou infrastrukturu

Redakce Zelenečského zpravodaje je ze zákona povinna publikovat příspěvky 
všech zastupitelů obce. Redakce neodpovídá za tyto příspěvky a nezasahuje do 

nich obsahově ani redakčně.
Krátké zprávy
Obecní policie
Na jaře letošního roku byla uzavřena 
smlouva s městysem Nehvizdy o zajiště-
ní služeb obecní policie, kterou násled-
ně schválil také  Krajský úřad Středočes-
kého kraje. Od 23.8.2023 se tak můžete 
v ulicích obce potkat s obecním poli-
cistou, jehož úkolem bude dohled nad 
pořádkem, bezpečností a dodržováním 
obecně závazných vyhlášek. 
  

Petra Moravečková

Skatepark
Dobré zprávy pro všechny nadšené 
skejťáky! V polovině září bude rozšířena 
skateparková zóna o 5 nových prvků, 
které si sami vybrali. Celková výše inves-
tice je cca 160 tis. Kč.

redakce

Žací traktor
Vybavení technických služeb bylo dopl-
něno o nový žací traktor. Tento moderní 
a výkonný stroj je vybaven sběračem trá-
vy a disponuje širokým záběrem. Umož-
ní tak rychlejší a efektivnější údržbu vět-
ších zelených ploch v obci, které dosud 
vyžadovaly více času i pracovníků.

redakce
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BEAUTY|HOUSE                                     www.salonverite.cz      

J ó g a  s  J a n o u  

BODY     VERITÉby

I N D I V I D U Á L N Í  PŘ Í S T U P

O N - L I N E  R E Z E R V A C E

D Y N A M I C K Á  I  J E M N Á  J Ó G A

J a n a   N á h l o v s k á

7 2 4  0 2 2  9 9 1

 

NABÍDKA KROUŽKŮ PRO ŠKOLNÍ ROK 2023/2024 
 

 

Předškoláci        Školáci       Dospěláci   

Pohádkové tvoření      Výtvarný kroužek     Keramika pro seniory  

Flétnička       Keramický kroužek     Italština  

Atletická přípravka      Výtvarně keramický kroužek    Keramika   

Sboreček       Muzikálový kroužek    

Taneční kroužek       Dramatický kroužek     Rodiče s dětmi   

Keramický kroužek       Tanec „Styly, které frčí“     Cvičení pro rodiče s dětmi 10-18 m 

Dramatický kroužek      Flétna       Cvičení pro rodiče s dětmi 1,5 -3 roky 

Všestrannost       Atletická přípravka 

        Přípravné kurzy na osmiletá gymnázia a SŠ 

        Připravujeme ….Doučovací bloky 

 

 

Více o našich kroužcích a zápis od 1.9.2023 na www.hobbyk.cz, info@hobbyk.cz, 777899368  
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Co vidíme z cyklostezky?
Čekají nás vyfoukané podzimní dny s ostrým sluníčkem, 
které poskytují ty nejlepší výhledy do krajiny. Než se jimi 
vyrazíte kochat na naši část cyklostezky Greenway Jizera, 
a speciálně k altánu na trojúhelníku, kde se celá krajina 
směrem na sever nejvíce otevírá, vyzkoušejte se v tomto 
kvízu. Ověříte si v něm, jestli to, co si myslíte, že vidíte, je 
skutečně to, co je vidět. A pak tam můžete vyrazit na pod-
zimní výlet, protože všechny kvízové kopce a kopečky roz-
hodně stojí za to.

5–6 správných odpovědí: Paráda, máte fakt dobře prošme-
jděné bližší i vzdálenější okolí, nebo jste mistr(-yně) ve čtení 
mapy. Tak nám z dalšího skutečného nebo mapového toulání 
pošlete nějaké nové tipy.   

3–4 správné odpovědi: Přehled jste měli solidní a teď jste si ho 
ještě rozšířili. To nás těší.

0–2 správné odpovědi: K srdci vám přirostlo rovinaté Polabí 
a kopečky vám nic moc neříkají. Ale třeba jsme vás teď trochu 
nalákali na podzimní výlet.  

1)  Začneme zlehka. Při pohledu na sever uvidíme oblý vrch 
vystupující z rovinaté krajiny. Je úzce spojen s českou myto-
logií. A vy už víte, že je to:    

a)   Křáp
b)   Královka
c)   Říp
d)   Hřebenáč

2) Kousek na východ od vrchu, který jste uhodli v první otáz-
ce, uvidíte druhý kopec, takový dvojbochánek, viditelný 
opravdu jen za výborných podmínek. Napovíme, že je sou-
částí Českého Středohoří. Jak se jmenuje?   

a)   Hradec
b)   Křeslo
c)   Holý Vrch
d)   Sedlo

3) Ještě více na východ můžete vidět výrazný kopec neovul-
kanického původu, který volně navazuje na skalnaté Koko-
řínsko. Nese libozvučně znějící, pravděpodobně praslovan-
ské jméno. A je taky vidět jen při opravdu dobré viditelnosti. 
A je to?

a)   Radhošť
b)   Vlhošť
c)   Čap
d)   Radobýl

4) Majestátní dvojitý kopec ležící ještě o kus více na východ 
netřeba představovat. Na něm stojící hrad byl svědkem ne-
jedné historické události, včetně věznění následníka české-
ho královského trůnu. Takže již jistě víte, že jde o:  

a)   Trosky
b)   Bezděz
c)   Žebrák
d)   Kost

5) A konečně, když se trochu pohneme z místa a od altánu 
pohlédneme hodně do dálky a ještě více na východ, uvidí-
me mnohem vyšší kopec, než byly všechny předešlé. Je ne-
jen vyšší, ale i podstatně vzdálenější. A na jeho vrcholu se při 
slunečním svitu něco blyští. Modří i červení už vědí, že jde o:  

a)   Smrk
b)   Jizeru
c)   Stříbrník
d)   Ještěd

6) Všech pět vrcholků spojuje jedna věc. Nejsou to žádné hi-
malájské, alpské, ba ani krkonošské štíty. A přece jsou dobře 
viditelné i z velké dálky. Ční totiž nad svým okolím o dvě stě a 
více metrů. Jak se této vlastnosti odborně říká? 

a)   Prominence
b)   Protekce
c)   Providence
d)   Proliferace

Správné odpovědi: 1) c); 2) d); 3) b); 4) b); 5) d); 6) a).

Zelenečští jubilanti 
Blahopřejeme všem jubilantům, kteří v srpnu a září oslavili 
či oslaví jubileum 70, 75 a 80 let. Přejeme do dalších let 
především hodně zdraví, dobré nálady, radosti a elánu. 

Životní jubileum oslavili tito sousedé: 

Poupová Irena

Hájek Bedřich

Peštová Jana

Neudert Pavel

Hruban Jaroslav

Borecká Eva

Pintová Helena

Hušek Jaromír

Křížková Alena
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ieZ bádání 
regionálního 
historika…
zapomenutý 
mstětický mord
Díl 2. 

Soudní lékaři shledali, že František Ma-
řík ml. bodnut byl dvakráte do levé nohy 
a prohlásili, že hořejší bodnutí jest těž-
kým uškozením na těle, druhé nižší, že 
jest smrtelné a že zanedlouho musila po 
něm následovat smrt. Hostinský Franti-
šek Mařík v okamžiku tomto nevěda, co 
se s jeho synem stalo, přichvátal utišit 
výtržnost a uchopiv Antonína Zahradní-
ka, strkal jej ze dveří, ale sotva že jej vystr-
čil, bodl jej Antonín Zahradník několikrát 
nožem do hlavy, až řinula se mu z ní krev.                                                                   

Pro tyto neurvalé činy žalováni byli:

1. Antonín a Josef Zahradníkové, jakož 
i Josef Teplý ze zločinu těžkého uškoze-
ní Františka Maříka ml. na těle dle § 143. 
trestního zákona, jakož nebylo lze určitě 
zjistiti, kdo mu smrtelnou ránu zasadil;

2. všichni tito tři a s nimi Alois Novák i Jo-
sef Nypl pro zločin veřejného násilí vůči 
obecnímu strážníku;

3. Antonín Zahradník pro zločin těžkého 
uškození na těle životu nebezpečného 
(bodnutí Antonína Mikše);

4. Antonín Zahradník pro přestupek 
§ 411. (lehké ublížení na těle bodnutím 

Františka Maříka a jeho manželky Anny;

5. oba Zahradníkové pro přestupek 
§ 468., pro zlomyslné poškození cizího 
majetku, protože každý z nich rozbil jed-
nu židli v ceně 1 zl. 50 kr.  

Při líčení vyslechnut velký počet svědků, 
kteří žalobní děj potvrdili. Z jejich výpově-
dí vyšly najevo okolnosti, z nichž vysvíta-
lo, že smrtelnou ránu zasadil Františkovi 
Maříkovi ml. Antonín Zahradník. 

Původní líčení trvalo od deváté hodiny 
ranní do půl druhé hodiny odpolední, 
načež odročeno na odpoledne. O tři 
čtvrtě na čtyři odpolední prohlásil soud 
rozsudek, kterým prohlásil se v této zá-
ležitosti za nepříslušný, jelikož v průběhu 
líčení vyšly najevo okolnosti, ze kterých 
by se mohlo souditi, že není vyloučena 
možnost, že Františkovi Maříkovi ml. za-
sadil smrtelnou ránu Antonín Zahradník, 
čímž by se byl dopustil činu (zabití), který 
náleží před jinou porotu. Jest tedy mož-
no, že obžalovaní octnou se v příštím 
období před soudem porotním.

A k tomu opravdu došlo. Nakonec z vý-
slechů vyplynulo, že rvačka v hospodě 
byla mnohem horší, než uváděla tato 
prvotní novinová zpráva.

Dne 4. 2. 1898 došlo k soudnímu přelí-
čení v Praze na Karlově náměstí. To se již 
vědělo, že oba bratři Zahradníkové byli 
velice obávanými rváči v širokém okolí 
svého bydliště a u soudů tak nestáli po-
prvé. Během zábavy si z tančících párů 
v opilosti měli dělat cíle svého surového 
chování a zapříčinili tak, že muzikanti 
přestali hrát a povolal se strážník Vágner, 
který chtěl pouze opilým mužům do-
mluvit. Jak dopadl s domluvou již víte, ale 

jeho surovému napadení, které mělo 
končit vyhozením zbitého strážníka na 
silnici se postavil jen zmiňovaný jirenský 
čeledín Antonín Mikeš. K němu se poz-
ději měli přidat i někteří z přihlížejících. 
Antonína Zahradníka měl znát a snažil se 
mu přátelsky domluvit, radil mu, aby pře-
stal dělat výtržnosti, nekřičel, a dokonce 
mu k tanci nabídl své děvče. Ten se mu 
odměnil taseným nožem, který mu vzá-
pětí vrazil do zad. Měl vlastně obrovské 
štěstí, že přežil a dokázal zraněný dojít 
až domů. Půl hodiny po jeho odchodu, 
mělo dojít k tragickému střetu rváče se 
synem hostinského. I on se snažil opil-
ce uklidnit a pokračovat v zábavě. Ze-
mřel na následky tepenného vykrvácení 
a pobodán byl na vícero místech. Ne 
jenom na nohách. Útoky nožem byly ve-
deny několikrát do hlavy a na jeho zou-
falý křik o pomoc reagovala pouze jeho 
matka. Nikdo z přítomných v hostinci se 
nesnažil jí pomoci!  Pouze ta se snažila 
mu zachránit život, a i ta byla pobodána. 
Hostinský sám byl bodnut do krku. 

Josef Zahradník byl odsouzen na jede-
náct měsíců do těžkého žaláře, Anto-
nín Zahradník do těžkého žaláře na dva 
a půl roku, Josef Teplý na deset měsíců 
a Josef Nypl na deset dní. Alois Novák 
byl obžaloby zproštěn.  

A tak už osamocený domek na křižovat-
ce uvidíte při své náhodné cestě těmito 
místy jinak, než jste doposud viděli. Ne-
zasloužil si tak temnou historii. To jen lid-
ská zloba mu do jeho zdí vryla to, čeho 
se nemůže zbavit. Jak těžce tu nyní po-
jedu já sám „když krev nebohého až do 
stropu stříkala“. 

Petr Enc
historik a zelenečský rodák
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nutné respektovat 
autority
O studiu a plánech do budoucna, nere-
spektování učitelských autorit, přípravě 
na stipendijní cestu do USA, úspěchu 
v Robosoutěži i o tom, že talentovaný 
projektant se může v solárním byzny-
su prosadit ještě před svou plnoletostí, 
jsme si povídali se sedmnáctiletým Ze-
lenečákem Kryštofem Kordíkem.  

Na úvod prozraď čtenářům něco 
o sobě a o tom, jak dlouho žiješ v Ze-
lenči.
V Zelenči žiju asi od tří let, předtím jsem 
žil v Praze. Chodím na Střední průmys-
lovou školu elektrotechnickou. Jsem ve 
druháku a teď půjdu do třeťáku. Nebo 
vlastně nepůjdu, protože odletím na de-
set měsíců do USA. Z koníčků mám rád 
lezení a plachtění.

Taky jsem se někde dočetl, že jsi se 
s úspěchem zúčastnil Robosoutěže.  
Ano, Robosoutěž je každoroční sou-
těž ČVUT. Škola na začátku roku vyhlásí 
nějaký úkol typu „robot musí přejet tuto 
trať, po cestě splnit následující úkoly 
a převést jednu věc z bodu A do bodu 
B.“ Do soutěže se přihlásí maximálně 
čtyřčlenné středoškolské týmy, které 
mají několik měsíců na to, aby tento úkol 
splnily v rámci LEGO Mindstorms. Po-
tom jedou na soutěž, z níž 10 nejlepších 
týmů postoupí do finále. Tam se přidají 
i vysokoškolské týmy. Všichni účastníci 
mají podobný úkol jako v kvalifikačních 
kolech, jenom s nějakým bonusem. My 
jsme se přihlásili na poslední chvíli a náš 
robot ještě v den soutěže pořádně ne-
jezdil. Museli jsme ho za pochodu dodě-
lat. Ve finálové části probíhají různé typy 
soutěžních kol – na body a pak vyřazo-
vací duely, aby to bylo zábavnější. My 
jsme v ní uspěli a nakonec celé finálové 
kolo vyhráli. 

Pojďme se teď vrátit k tomu, proč jsme 
se hlavně sešli. A to je tvoje cesta do 
Ameriky, která je kvůli velké konkurenci 
bezesporu velký úspěch. 
Jde o program, který působí asi ve 
30 zemích celé střední a východní Evro-
py. Letos proběhl čtvrtý ročník a přihlási-
lo se asi 900 lidí, kteří soupeřili o třináct 
stipendijních pobytů. Celé to probíhá 
tak, že na začátku jsou lidi vyfiltrováni na 
základě tří krátkých esejí. Tito lidé pak 
postoupí do dalšího kola, kde se ručně 
píšou další krátké eseje, dělají se poho-

vory, testy z angličtiny a pak se čeká ně-
kolik měsíců, než z USA přijdou výsledky.

Ještě ale nebylo řečeno, kam a za ja-
kým účelem vlastně vyrážíš. 
Tak kam zatím přesně nevím, protože 
pořád nemám rodinu, do níž pojedu. 
Účelem programu, který vymyslel a pro-
sadil už v roce 1992 bývalý americký 
senátor Bill Bradley a který se nazývá 
Future Leaders Exchange (FLEX; více viz 
czechia.americancouncils.org/flex-cz 
– pozn. red.), jsou výjezdy studentů z po-
stsovětských a později i dalších postko-
munistických zemí do USA, kde se se-
znamují se životem a navazují kontakty. 
A cílem je přispět k většímu porozumění 
a vytvoření podmínek pro mírové soužití. 
Pro účastníky je to velmi přitažlivá a lev-
ná záležitost. Americká porota si vybere 
studenty a ti pak na rok přiletí a žijí v rodi-
nách. Přínosné to je nejen pro studenty, 
ale i pro rodiny, v nichž žijí a obecně pro 
vnímání Spojených států v rodných ze-
mích studentů, kde se tím mohou bou-
rat různé stereotypy o americké lenosti, 
omezenosti, konzumnosti apod.

Takže ty nevíš, na jakou školu nastoupíš 
ani kam míříš? 
Tohle stipendium není ani tak moc stu-
dijní jako spíš kulturní. Máme za úkol po-
znat co nejvíce lidí a ti mají zase poznat 
nás. Takže škola není priorita. Samozřej-
mě tam do školy musím chodit, ale do 
jaké závisí na tom, ve které rodině budu. 
Volí se vždycky nejbližší střední škola by-
dlišti. 

Je součástí stipendia a pobytu i nějaké 
cestování? 
Součástí jsou nějaké povinné akce, kte-
ré pořádá umisťovací organizace. Dále 
musím splnit určitý počet odpracova-
ných dobrovolnických hodin a ze sti-
pendia se platí i kroužky. Školní výlety se 
ale ze stipendia neplatí a stejně tak ani 
výdaje na školu nebo živobytí, které pře-
bírá hostitelská rodina. 

Znáš někoho, kdo poletí s tebou? 
Znám všechny, a nejen z Česka, ale i ze 
Slovenska a z Maďarska. A to proto, že 
všichni vyjíždíme na vízum J1, které se 
týká lidí ve věku 16-18 let a jeho podmín-
kou je absolvování předchozího kurzu, 
jehož cílem je připravit na případný kul-
turní šok. Kurz trvá několik dní, tentokrát 
se konal ve Křtinách u Brna a zúčastnili 
se ho právě Češi, Slováci a Maďaři. Bylo 
tam 40 lidí a program byl plný učení, ale 
dost často i jiného než z učebnice, aby 
to bylo zábavnější.
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byt FLEX absolvoval a kdo by ti třeba 
mohl říci, jaké to je?
Neznal jsem je před tím, než jsem se 
přihlásil. Ale pár lidí jsem poznal během 
přípravy, kdy jsme absolvovali různá se-
tkání a oni byli někdy jejich hosty. Jedna 
holka, která tam byla asi před třemi lety, 
byla vedoucí naší skupiny na příprav-
ném kurzu. 

Ke stipendiu jsi se tedy dostal přes 
vlastní střední školu? 
Poprvé jsem se k informacím dostal 
přes mámu. To bylo už loni, ale to jsem 
to nějak odignoroval, prostě jsem se za-
pomněl přihlásit. Letos jsme to ve škole 
dostali jako oficiální informaci. Tak jsem 
to zkusil a asi hodinu před uzávěrkou 
přihlášek jsem odeslal všechny papíry. 
Spolu se mnou to udělali další čtyři lidi ze 
školy, ale ani jeden z nich se na stipendi-
um nedostal. 

Když tě tak poslouchám a slyším 
o tvých úspěších, vzpomínám si, že při 
tvých školních začátcích na ZŠ Zele-
neč jsi pro místní učitelstvo nevyhlížel 
jako zrovna velký studijní talent.  
Tak to nepochybně, spíš to bylo úplně 
naopak. Mezi jistými typy učitelů dodnes 
nejsem příliš oblíben. Asi proto, že ne 
vždycky respektuji autority. Taky většinu 
úkolů plním pomaleji než ostatní, což 
ale neznamená, že je ve výsledku plním 
hůř. 

Jak tě znám, předpokládám, že se 
s učiteli taky snažíš diskutovat.
A to se jim z valné části moc nelíbí. Já ale 
nemám učiteli žádný problém oznámit, 
že nemá tak úplně pravdu a následně 
s ním rozvést diskusi. A to se řadě učitelů 
nelíbí ještě víc. Nicméně jsou i učitelé, 
kteří se mnou diskutují velmi rádi a cení 
si, že jim jdu naproti.  

Jaké máš plány, až se vrátíš z Ameriky? 
Asi dodělat školu…
Určitě, musím dodělat školu. A mám dvě 
možnosti – ukecat vedení školy, aby mi 
odpustilo ročník a po rozdílovkách mě 
pustilo do čtvrťáku, to ale moc nepřed-
pokládám, že vyjde, nebo si školu o rok 
prodloužit. Po maturitě chci zkusit něja-
kou vysokou školu. 

Chceš pokračovat stejným směrem 
čili elektro? 
Asi ano, zřejmě ČVUT. I kvůli tomu, že 
díky robosoutěži nebudu muset dělat 
žádné přijímačky, stačí mi maturita. 

A co tě láká víc – robotika, umělá inte-
ligence, obecně IT nebo chceš zůstat 

u klasičtější elektrotechniky?
K elektru táhnu z důvodu, že můj děda je 
elektrotechnik a přestože už je dávno v 
důchodu, pořád dělá revize na různých 
elektromašinách. Pokud vím, je to do-
konce nejstarší drážní revizák v celém 
Česku. Takže ten mě hodně ovlivnil. Táta 
tedy taky trochu, protože sice dělá spí-
še online marketing, ale k IT má blízko. 
A pak i děda z druhé strany, který taky byl 

elektrotechnik. 

Jinak je to dneska tak, že člověk, který 
chce dělat vyšší elektrotechniku, musí 
zvládat aspoň základní programování, 
musí dobře rozumět počítačům. A na-
opak ajťáci elektro znát nepotřebují, 
takže se na IT oborech moc neučí. Rád 
budu umět obojí, protože se to bude 
hodit. Mně ale navíc láká i strojírenství 
a dokonce i design. 

A tomu se i nějak více věnuješ jako ko-
níčku? 
Základní věci si umím navrhnout i udělat, 
ale jako koníčku se tomu nevěnuju. Na 
to už mi kvůli škole, práci a kvůli tomu, 
že chci zůstat aspoň trochu sociálně 
aktivní, nezbývá čas. Nicméně u nás ve 
škole existuje možnost dlouhodobých 
maturit, což představuje zpracování 
projektu namísto jednodenní odborné 
maturity. Tuhle možnost chci určitě vyu-
žít a věnovat se nějakému zajímavému 
projektu na pomezí toho všeho, o čem 
jsem mluvil. 

Teď k místu, kde žiješ. Co bys třeba uví-
tal tady v Zelenči, co ti tu chybí? A plá-
nuješ tady vůbec zůstat a dál žít? 
To vůbec netuším. Během studií asi zů-
stanu, ale je i možné, že odejdu do Pra-
hy. Mně se líbí, že je tu spousta zeleně, 
vysázené stromy všude kolem. A nic 
úplně konkrétního ke zlepšení mě teď 
nenapadá. 

Když jsem si o tobě hledal informace, 
narazil jsem na to, že máš zajímavou 
práci. Nebo se to dá nazvat brigáda?
Je to brigáda, ale vlastně i docela dobrý 
job. Navrhuji solární elektrárny pro firmu 
Atlantis. Nicméně dostal jsem se k tomu 

docela zajímavě – prostě jsem šel na 
Jobs.cz a tam na mě vypadnul inzerát, 
kterému jsem vůbec nechtěl věřit. V tom 
inzerátu stálo, že musí jít o studenta 
čtvrťáků na elektroprůmyslovce.  A ved-
le toho bylo asi 150 jiných inzerátů, ale 
většinou šlo o skladníky a jiné profese, 
které se mi dělat nechtělo. Tak jsem to 
nakonec vyzkoušel a přihlásil se. Na-
psal jsem dopis a až někde v polovičce 

jsem se nenápadně zmínil, že jsem te-
prve ve druháku. Oni se mě ptali, jestli 
jsem se nepřepsal. Nicméně pak mě 
pozvali a vybrali si mě. Jedná se o pro-
jektantskou pozici, nicméně nejsem 
ještě ani plnoletý ani dostudovaný, tak 
to musí vždycky někdo pokrýt a zaru-
čit se za mou práci. Postupem času se 
učím všechno. Začal jsem přednávrhy 
a teď už dělám na konečných návrzích 
fotovoltaických elektráren včetně doku-
mentace pro stavební úřad a další po-
volení. 

Takže která konkrétně elektrárna je 
tvým výtvorem? 
Pražská strojírna, o které se někdy říká, 
že to je největší solární elektrárna v Pra-
ze. Tak na té jsem se podílel. 

A závěrem: máš nějaké životní krédo 
nebo dokonce vzor? 
Vzor asi úplně nemám, jakkoli mě pár 
lidí ovlivnilo. A to samé platí o krédu. 
Snažím se být hodně přátelský, ale jestli 
je to přímo krédo?

Kryštof Kordík (nar. 2005) je studen-
tem Střední průmyslové školy elekt-
rotechnické v Úžlabině na Praze 10. 
Má za sebou několik úspěchů ve 
studentských soutěžích a momen-
tálně se chystá na stipendijní pobyt 
v USA v rámci programu Future Lea-
ders Exchange. Také už nějakou dobu 
úspěšně projektuje solární elektrárny. 
Občas vedle toho stíhá i své koníč-
ky – lezectví a plachtění. Se svými 
rodiči, mladším bratrem a nejmladší 
sestrou žije v Zelenči. 

 
Rozhovor vedl Ladislav Mrklas

Tak jsem to zkusil a asi hodinu  
před uzávěrkou přihlášek jsem  

odeslal všechny papíry.
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Archiv Miroslava 
Kubáňka 
a Filmového 
klubu do digitální 
podoby
Neskutečně nás těší, že máme tak bá-
ječné rodáky pamětníky, jakým bezpo-
chyby je pan Miroslav Kubáněk, který 
byl mimo jiné zakladatelem a nadše-
ným členem místního filmové klubu. 
Jeho znalost obecní historie je pověstná 
a přesahuje i hranice Zelenče. 

V roce 1964 si s pár přáteli, Petrem Al-
mentingrem a Milanem Urbanem, kou-
pili kamery a promítačky a rozhodli se 
založit filmový klub mladých. První sraz 
byl v tom slavném dřevěném domečku 
na Čsl. armády, tenkrát přišel i předse-
da MNV p. Kasal, aby tuto věc podpořil. 
Doslova citujeme jeho tehdejší slova: „…
vím, že budou točit i blbosti, ale bude 
natočeno i něco o dění v Zelenči.“

A ze slov pana Kubáňka si pak dovoluji 
citovat následující: „V kinech šel tenkrát 
Vinnetou, tak jsme natočili čtyři indián-
ky. No, rozuměj kovbojky…Promítaly se 
dva dny v dřevěném domečku a účast 
byla velká. A i když byl vstup dobrovolný, 
vybralo se dost peněz, a tak jsme to-
čili další film. A to jsme měli k dispozici 
i koně. Točili jsme taky ve státním stat-
ku v Zelenči a v Jenštejně na Baště, na 
náměstíčku a v hospodě u Cafourků, 
a to za velké pozornosti lidí.“ Film byl pak 
uložen u Petra Almentingera, což se mu 
stalo osudným. Přišel totiž srpen 1968 
a Almentinger se Zimou jeli natáčet do 
Prahy okupaci. Materiál natočený v Pra-
ze pak promítali v Zelenči, což nelibě 
nesli příslušníci Sboru národní bezpeč-
nosti a všechny filmy, které u Almentin-
gerových doma našli, mu zabavili. Sám 
Almentinger se pak ze Zelenče od-
stěhoval. Bohužel nevíme, kam zmizel 
zbytek filmů. A tak skončil filmový klub 
mladých. Pár filmů o Zelenči z té doby, 
je uloženo u pánů Miroslava Kubáňka 
a Milana Urbana. 

Na konci let sedmdesátých vznikl nový 
zelenečský filmový klub pod Osvětovou 
besedou, která tehdy umělecké zájmo-
vé spolky sdružovala. Ten byl vedený 
pány Jankovským a Larvou a Zeleneč 
se pod jejich vedením stal střediskem 
amatérského filmu společně s Brandý-
sem nad Labem, ve kterém působil Fil-

mový klub Labín. V dubnu roku 1986 se 
přímo v Zelenči uskutečnila přehlídka 
amatérských filmů okresu Praha – vý-
chod. Filmy na této přehlídce nebyly 
pouze dokumenty ze společenského 
dění v časech normalizace, ale dostalo 
se i na filmy hrané a animované. Pokla-
dy tohoto „druhého“ filmového klubu 
pan Kubáněk pečlivě ochraňoval po 
mnoho let.

Současné vedení obce je tedy vel-
mi rádo, že s ním navázalo spolupráci 
a mohlo tak dojít k připravovanému pře-
pisu starých „osmi milimetrových“ filmů 

do digitální podoby. Celkem 16 archiv-
ních filmů ze života obce tak bude v do-
hledné době dostupných ke shlédnutí 
všem zájemcům. Digitalizaci provádí fir-
ma Digitální vzpomínky a pan Kubáněk 
osobně dohlíží na kvalitu poskytovaných 
služeb a odvedené práci. Snad se také 
podaří převést do digitální podoby i ně-
který ze soukromých filmů členů filmo-
vých spolků v Zelenči a paměťová stopa 
filmová tak bude pestřejší a bohatší.

Jana Laňka
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Staro-nový obecní 
prostor opět 
v nabídce pro 
širokou veřejnost 
Tělocvična ve Školní ulici se opět navrací 
ke svému původnímu tělovýchovnému 
účelu. Dobrou zprávou také je, že se to 
týká celého jejího prostoru, který zůsta-
ne rozdělen na dvě samostatně fun-
gující „tělocvičny“. Obě poloviny mají 
stejnou podlahovou plochu a příjemné 
denní světlo, které umožňují velká okna. 
Samozřejmostí je také sociální zařízení a 
šatny/převlékárny.  Přední prostor ozna-
čený jako Tělocvična Školní, dříve známý 
jako „malá tělocvična“ bude v odpoled-
ních hodinách využívat pro své hodiny 
tělocviku Mateřská škola Zeleneč. Zadní 
část s označením Tělocvična – komu-
nitní prostor Školní bude navíc vybavena 
zázemím pro konání workshopů, pří-
městských táborů nebo jednání obec-
ního zastupitelstva. V prostoru budou 
stoly a židle až pro 30 osob a vybavená 
kuchyňka. Oba prostory nabídnou při-
pojení k wifi a na audiotechniku.

Obec Zeleneč tento prostor převzala 
zpt od Základní školy Zeleneč na za-
čátku prázdnin a v současnosti se pil-
ně pracuje na jeho zprovoznění. Obec 
odhluční obě poloviny prostoru tak, aby 
v nich mohly paralelně probíhat aktivity 
bez vzájemného rušení. Přední prostor 
Tělocvična Školní už je v této chvíli prak-
ticky funkční a zadní část tedy Tělocvič-
na – komunitní prostor Školní, ve kterém 
je potřeba více stavebních úprav, bude 
možné plně využívat od října letošního 
roku. 

CENÍK PRONÁJMU ZA JEDNU  
Z ČÁSTÍ PROSTORU:

krátkodobý/jednorázový  250 Kč/h

dlouhodobý  200 Kč/h

V případě zájmu o pronájem těchto pro-
stor, prosím, kontaktujte Janu Náhlov-
skou na emailu rezervace@zelenec.cz. 
V dohledné době také budou zprovoz-
něny rezervační stránky obce. 

Mariánská pouť 
v Čertousích
a poutní cesta posázená kapličkami

V sobotu 12. srpna se uskutečnila Ma-
riánská poutní slavnost v sousedních 
Čertousích za sousedské podpory naší 
obce. Myšlenka propojení společenské-
ho a kulturního života sousedících obcí 
připadla vedení obce jako smysluplná 
a lidsky obohacující.

Středobodem čertouské Mariánské 
pouti bylo vysvěcení kapličky, která byla 
zrenovována v loňském roce a odhale-
ní sochy Panny Marie od sochaře a re-
staurátora Petra Váni. Tandem Petr Váňa 
a Hynek Schejbal, který se také na osa-
zení sošky do čertouské kapličky podí-
lel, je známý pro své osobní zapojení v 
příběhu navrácení Mariánského sloupu 
na Staroměstské náměstí, který se psal 
neuvěřitelných 25 let.

Kaplička v Čertousích byla dříve sou-
částí poutní trasy ke kapličce v Zelenči 
a dále do Záp a Staré Boleslavi, kudy 
také vedla poutní cesta z Prahy až 
k Palladiu země české ve Staré Bole-

slavi. Jednou z nich byla i kaplička, která 
před svým tragickým zničením stávala 
na okraji Zelenče směrem do Šestajo-
vic. Na její obnovu se můžeme už dnes 
těšit. Projekt jejího znovupostavení už 
jen čeká na svou realizaci. Zelenečské 
kapličky tak mohou být i nadále kultur-
ní součástí našich životů, byť si to třeba 
neuvědomujeme. V pomyslném centru 
naší obce stojí totiž další kaplička, osa-
zená sochou sv. Jana Nepomuckého, 
který je patronem mostů, rybářů, mly-
nářů, plavců, lodníků a vlastně všech 
řemesel spojených s vodou.

Pokud by se sousedské propojení osíd-
lených míst dařilo častěji, možná by to 
bylo pro sousedský život vcelku obo-
hacující. I kapličky tak mohou být pří-
jemným důvodem potkat se s novými 
i známými lidmi. Na Mariánské pouti 
v Čertousích tato příležitost byla. Zpo-
čátku nebyl počet účastníků velký, ale 
jak se čas nachýlil k aktu odhalení sochy 
a vysvěcení celé kapličky, čertouská ná-
ves se příjemně zaplnila. Obec Zeleneč 
pro tuto netradiční akci zajistila podium 
pro vystupující v programu této akce, 
mezi kterými byla i zelenečská skupina 
Alter Ego.

Jana Laňka
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ZELENEČSKÝ  
ZPRAVODAJ

Ročník 4, srpen 2023 (vychází 6 x do roka: únor, duben, červen, srpen/září, říjen, prosinec)
Periodický tisk územního samosprávného celku. Náklad 1200 ks.
Uzávěrka pro inzerci i články (včetně pozvánek) je vždy k 10. dni měsíce, kdy zpravodaj  vychází, 
do 12.00 hod. Veškerá inzerce se podává formou emailu (viz níže) nebo přes datovou schrán-
ku zqhaskc.
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TISK: Zdeněk Král, Tiskárna Daniel s.r.o., Bellova 124, 109 00 Praha 10

VYDAVATEL: 

Obec Zeleneč
Kasalova 467
250 91 Zeleneč
IČO: 00241041

NEPRODEJNÉ

Zelenečský 
piknik
24. září 2023
od 12.00
na obecní louce  
u SK Zeleneč

16. září 2023
od 19.00 do půlnoci

Šapitó na obecní louce  
u SK Zeleneč

vstupné 100 Kč

aneb  
mini festival  
jídla a pití

Mabon  
diskotéka


